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 Curriculum Vitae  الزاجيتلعيرة ا

        البياهاث الشخصيت

 الاظم محيعً عاطف إظماعيل أحمذ إبشاهيم

خ االإُلاد م28/03/1969  جاسٍ

 الجيعُت مصشي 

 الػىىان الذاةم عشب الفذان–أبى حماد  –محافظت الششكيت  -مصش

 ميان الػمل الحالي .اث العشبيت االإخحذةس ماالؤ .دبي-جميراجامعت 

 الحالت الاحخماغُت 02عذد الأبىاء  -متزوج 

ٌ الهاجف سكم  +971554606543واحغ  –جشكيا  0090534556111  -اللاهشة     002011458071210   المحمى

dratef1969@gmail.com   =   ibrahim.a1@unilorin.edu.ng   

  aiaibrahim@firat.edu.tr     =   atef.ibrahim@ju.ac.ae 
ذ الؤلىترووي  البرً

 العلميت االإؤهلاث

 الذكخىساه م2003مصش  - أظُىغ حامػت

 الخخصص  )االإػاحم+جدلُم الترار( –غلم اللؿت  -اللؿت الػشبُت

ين: مؼ جدلُم هخاب الألفاؾ لابً  مػاحم ؾشٍب الألفاؾ في اللشهين الثالث والشابؼ الهجشٍ

 العىُذ.في طىء غلم اللؿت الحذًث
 عىىان سظالت الذكخىساه

 االإاجعخير م1996مصش - غين شمغ حامػت

 الخخصص )غلم الأصىاث(–غلم اللؿت  -اللؿت الػشبُت

جأجير اللهجاث العشبيت اللذًمت في بىاء اللهجاث العشبيت الحذًثت: دساظت صىجيت للهجت 

 محافظت الششكيت. دساظت جطبيليت. 
 عىىان سظالت االإاجعخير

 دبلىم الذساظاث العليا م1992جامعت اللاهشة( –كليت داس العلىم  –)علم اللغت والذساظاث العاميت والششكيت 

  البكالىسيـــــىط م1990مصش -ولُت داس الػلىم  –حامػت اللاهشة اللِعاوغ في اللؿت الػشبُت والػلىم الؤظلامُت 

 التركياث العلميت

  جهت التركيت جاسيخ التركيت التركيت

  جامعت ظبها/ ليبيا        م22/09/1996 محاضش

  جامعت عمش المخخاس/ ليبيا   م 01/10/2003 معاعذأظخار 

  جامعت عش المخخاس/ ليبيا م 01/09/2009 أظخار مشاسك

  جامعت مييعىجا الؤظلاميت في أمشيكا م10/12/2020 أظخار

 االإهام الؤداسيت والليادًت

 طبيعت العمل االإؤظعت الىظيفت

 حػلُم غً بػذ )أسبػت أشهش( حامػت خاجم االإشظلين الػاالإُت غمُذ ولُت الآداب

 حػلُم غً بػذ)أسبػت أشهش( حامػت خاجم االإشظلين الػاالإُت غمُذ مػهذ اللؿت الػشبُت

 حػلُم مباشش)زلار ظىىاث( لُبُا-حامػت غمش المخخاس /دسهت –ولُت التربُت سةِغ كعم اللؿت الػشبُت

 حػلُم غً بػذ –الأوادًمُت الػشبُت بالذاهماسن  سةِغ كعم اللؿت الػشبُت

 جؼىع مباشش)زلار ظىىاث( حمػُت الهلاٌ الأخمش اللُبي/فشع دسهت االإذًش الؤغلامي الهلاٌ الأخمش اللُبي
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 الخذسج الىظيفي

 هظام الػمل الفترة ئلى  الفترة مً  ميان الػمل مجال الخبرة

 دوام هلي م31/08/2001 م22/09/1996 جامعت ظبها/ ليبيا محاضش

 دوام هلي م31/08/2009 م01/10/2003 / ليبياجامعت عمش المخخاس أظخار معاعذ

 دوام هلي م29/11/2011 م01/09/2009 / ليبياجامعت عش المخخاس أظخار مشاسك

 دوام هلي م31/08/2016 م23/02/2012 / ليبياجامعت بىغاصي  مشاسك أظخار

 دوام حضتي م31/08/2014 م01/11/2013 الأكادًميت الليبيت للذساظاث العليا/مصشاجت أظخار مشاسك

مشيخت الأصهش الششيف/مشكض الشيخ جامعت الأصهش/ عضى هيئت جذسيغ

 صاًذ لخعليم اللغت العشبيت لغير الىاطلين بها

 دوام هلي م20/02/2019 م01/11/2016

اجامعت  أظخار مشاسك  دوام هلي م20/08/2019 م25/02/2019 إلىسن/هيجيرً

 دوام هلي م28/09/2020 م21/08/2019 دبي-جميراجامعت  أظخار معاعذ

 دوام حضتي م10/06/2021 م07/02/2021 دبي-جامعت جميرا صائشأظخار 

اجامعت  صائشأظخار   دوام هلي م20/03/2022 م27/07/2021 إلىسن/هيجيرً

 دوام هلي م29/08/2023 م22/03/2022 فشاث / جشكياجامعت  أظخار 

 دوام هلي ختى الآن م30/08/2023 دبي-جميراجامعت  أظخار معاعذ

 االإعاكاث الذساظيت التي كام بخذسيعها

 االإعاكاث مكان الخذسيغ االإشحلت الذساظيت

 جامعت ظبها مشحلت البكالىسيىط

جامعت عمش  المخخاس  

 جامعت بىغاصي.

============= 

 /دبيجامعت جميرا

غلم الذلالت  –غلم الأصىاث  .االإلاسن غلم اللؿت  –فله اللؿت  –)غلم اللؿت الػام 

ت(  -غلم االإعجم – غلم الػشوض  –غلم الىدى والصشف  -الأظلىبُت اللؿىٍ

ت -واللافُت باث اللؿىٍ  .(الخذسٍ

 ========================================== 

 ملشساث الخػلُم الػام:

لىاطلين جامعت جميرا وجذسيغ هزه االإعاكاث العلميت لغير ا: العمل في  -ج

 بالعشبيت:

- G E 101 Arabic Language Communication 1                           

- G E 102 Arabic Language Communication 2  

- G E 109 Basic Of Arabic Grammar 

 يرا: مالعمل في جامعت جأجىاء معاكاث الخعليم العام 

فً الخؼابت  -  GE129 الػملي البدث مبادب  -   GE140 الؤظلامُت الحظاسة -

IA375 - وجدلُم الترار ميلالػ البدث مىهج IA175     الؤماساث مجخمؼ GE129    

الأكادًميت الليبيت  مشحلت االإاجعخير

للذساظاث 

 العليا/ليبيا

 ======== 

جامعت إلىسن 

ا  هيجيرً

 . الخىحُه اللؿىي  -   أصىٌ الىدى -   فله اللؿت  -   غلم اللؿت الػام -

======== 

ALA 802 Advanced Arabic semantics   - 

ALA 805 Advanced Arabic phonetics and phonology - 

                  ALA 807 Advanced Arabic Syntax and Morphology - 

ALA 808 Applied linguistics – 

ARA 824 Sociolinguistic - 
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جامعت إلىسن  مشحلت الذكخىساه

ا  هيجيرً

 

ALA 922 Arabic Semiotics - 

                                                      ALA 926 Stylistics in Arabic -   

  ALI 928 Doctoral Seminar In Arabic Language-   

حعليم اللغت العشبيت 

 لغير الىاطلين بها

 مشكض الشيخ صاًذ

لخعليم اللغت العشبيت 

لغير الىاطلين بها / 

جامعت الأصهش 

الششيف ودوساث 

في  مشيخت الأصهش 

مذًىت البعىث 

 الؤظلاميت باللاهشة

 /دبيجامعت جميرا

 جشكيا– جامعت فِشاث

 جذسيغ االإهاساث اللغىيت الأظاظيت:  

ت. -واللشاءة والىخابت والؤملاء   - الاظخماع والمحادزت .  واللىاغذ اللؿىٍ

 :عخىياثاالإ 

 .مخميز( )-(.مخلذم-= (.مخىظؽ )- (.)مبخذب 

 :/دبيجامعت جميرا

- G E 115  Basic Arabic Language 1 

- GE116 Basic Arabic Language11   

 الؤششاف العلمي  

هجاز اصم الجهة الدرجة الػلمٌة اصم العالب  الموقف من الإ

 )اللؿت الػشبُت بين اللىمُت والذًيُت(. جامعة إلورن/نيجيريا الماجستير أخمذ غلى الألىسي

الاحخماعي غىذ غلماء الػشبُت اللذامى ختى اللؿىي ملامذ الفىش  جامعة إلورن/نيجيريا الماجستير مخخاس ًىوغ

 نهاًت اللشن الثالث الهجشي.

 في شػش مدمىد  غبذ الباقي بىلاًت اًىه االإشخلاث جامعة إلورن/نيجيريا  دك توراه ال غبذ الىهُل أدًىىلي

 الذساظت العُمُاةُت للصاةذالصىفُت المخخاسة في ولاًت لاحىط جامعة إلورن/نيجيريا  دك توراه ال ًىظف أولالُىً

 

 االإيشىساث )الؤصذاساث(

 ظىت اليشش دولت اليشش داس اليشش حالت اليشش اظم الكخاب

 م2012 اللاهشة بىسصت الىخب مؼبىع (جدلُم) لعُىػيلالذس االإىظم في اظم الله الأغظم 

ب اللؿىي في الػشبُت كذًما وخذًثا  م2013 اللاهشة داس الجىذي مؼبىع الخصىٍ

 م2014 اللاهشة بىسصت الىخب مؼبىع دسوط في اللؿت الػشبُت وجؼبُلاتها

 م2015 لُبُا/مصشاجت داس ابً مالً مؼبىع هـ244هخاب الألفاؾ" لابً العىُذ ث 

ت والخأصُل  م2016 غمان-الأسدن داس الىساق مؼبىع غلم الذلالت بين الىظشٍ

  .اث العشبيت: بين الكلام واللغت(( )الأصى 1)

 ( العيميائيت العشبيت ومىهجها الخطبيلي.  2)

 .ه(علم اللغت الاجخماعي واججاهاج3)

 بزن الله حعالى. –كشيبا  جحت الؤعذاد والخجهيز لليشش 
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 عذادهاإجم  التيالأبحاث 

 م. مصش2005( حلاٌ الذًً العُىػي بين الشواًت والخذاخل دساظت في أصىٌ اللؿت هخاب االإإجمش.1)

ت2) م الىاكؼ اللؿىي االإػاصش في غلم اللؿت الاحخماعي الذساظاث التربىٍ  م.مصش.2006( دوس الؤغلام في جلىٍ

ت ، مجلت فىش وإبذاع الػذد 3)  م، مصش. 2007/  38( اللؿت بين اللىمُت والهىٍ

 م. لُبُا.2008هُئت الأوكاف اللُبُت ، هىفمبرهخاب ( مىكؼ الآخش في الخؼاب الذًني االإىبري" 4)

 م.2009الخىاصن اللُمي في المجخمؼ". هخاب هذوة هُئت الأوكاف اللُبُت،ػشابلغ،"(5)

 م. لُبُا.2009في طىء خلىق الؤوعان، مشهض الذساظاث والبدىر،(اللؿت اللىمُت 6) 

 م.                         2009(الىفاءة في الضواج ودوسها في اظخلشاس الأظشة". الأوادًمُت اللُبُت لللذساظاث الػلُا، هخاب االإإجمش، ػشابلغ،7)

. مج8)
ً
ـا لـُت في مىاحهت حذًذة: لؿـىٍ ـت الػشبُـت والؤفشٍ لُت(الهىٍ  م. لُبُا.2010لت البدىر والذساظاث الؤفشٍ

(9ً  م.2010(" صىسة الآخش في شػش ابشاهُم الػشٍع"، بدث مشترن بين د.غاػف مدِعً، ود.ػاسق االإشس ي، مجلت مشهض واهى، البدشٍ

ت الػشبُت: اللهجت للُبُت أهمىرحا.10) ه الهىٍت اللؿىٍ  م.2010مجلت مشهض حهاد اللُبُين، (دوس الاظخػماس في حشىٍ

ت الػذد11)   م. لُبُا.01،2013( أفم حذًذة في مىاهج دساظت لؿخىا الػشبُت. مجلت ولُت التربُت،حامػت الضاوٍ

 م.2017(آلُاث بىاء لؿت االإعشح ظِعُىلىحُا"هخاب االإإجمش. باهعخان، 12)

  2018حامػت كىاة العىَغكؼ الألىهت، ومى ( ملخظُاث االإىهج الخذاولي في دساظت الىص، مجلت ولُت الآداب والػلىم الؤوعاهُت،13) 

ت لاظدششاف االإعخلبل وسقي الأمم". باهعخان، 14)  م.2018فُصل آباد حامػت اليعاء الحيىمُت/(االإىهج الىبىي في التربُت والخػلُم: سؤٍ

ً االإعجم اللؿىي للمجخمؼ:سواًاث هجُب مدفىؾ أهمىرحًا" 15)  م.2018ئظلام آباد، مجلت البصيرة، باهعخان(دوس الىثر في جذوٍ

 م.2019( مياهت العُاق اللؿىي في مىهج الخفعير االإلاصذي للإمام الشػشاوي سخمه الله". هخاب االإإجمش16)

 .16،2019هشاحش ي الػذد -شاظت اللؿت الػشبُت، باهعخان.مجلت أفياسه( هلاغ جمهُذًت لذساظت االإىهج العُمُاتي في د17)

م" باهعخان" مجلت االإيزان، بالاشتران مؼ د. هفاًذ الله همذاوي،(العػت الذلالُت للفظ في الىص ال18)  .2020لشآوي الىشٍ

خ،مجلت19)  ت وجاسٍ  م.2021الجضاةش: حامػت الىادي، ولُت الآداب، كعم اللؿت الػشبُت،  سفىف(صُاهت اللؿت وجشمُمها: سؤٍ

 م.2021ئلىسن/ولُت الآدابمجلت غالم ، حامػت *سواًت ًحي خلي )كىذًل أم هاشم( دساظت ظُمُاةُت.( 20)

ب، مجلت الػشبت،21) ىظف كؼشٍ   م.2022( "مً االإلامذ الأظلىبُت في شػش الشىق والحىين لابً خلذون، بالاشتران بين غاػف مدِعً، وٍ

 م.2023،هخاب االإإجمش، حامػت فشاث، ولُت الؤلهُاث، وظاةل ئخُاء الحظاسة الؤظلامُت: الػشبُت واحب دًني ودهُىي ( "مً 22)

 االإشاسكت في لجىت التركياث

 م.2010حامػت االإلً خعين باالإملىت الأسدهُت الهاشمُت. شفاٌػتال خعين غباط)ملُم خاسجي( جشكُت الأظخار االإعاغذ: 

 م.2019)ملُم خاسجي( جشكُت وحػُين الذهخىس: خاسر مبين، بجامػت ظاساحىدا/باهعخان

 .باهعخان  -لاهىس  –الأظاجزة، والأظاجزة االإشاسهين في كعم اللؿت الػشبُت حامػت البىجاب وحػُين جشكُت 

ا( –والجضاةش  -لُبُا –باهعخان  -مدىم لذي الػذًذ مً المجلاث الػلمُت المحىمت في:)جشهُا   هُجيرً
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 أوساق بحثيت الإؤجمشاث

باد باكشتانالمؤتمر الدولي الثاهي للجامػة الوظوٌة للغات الحدًثة،  -
 
صلام ا  م. مشارك ببحث.2018اإ

زهر . مشارك ببحث. -
أ
صلامٌة والػربٌة( جامػة ال  المؤتمر الػلمي الدولي الرابع)الفكر المقاضدي في الػلوم الإ

هشاهٌة - داب والػلوم الإ
 
 م. مشارك ببحث.2018المؤتمر الدولي)الدللة والتوجٌه( جامػة قواة الشوًس كلٌة ال

باد، باكشتانالمؤتمر  -
 
صلامٌة فٌطل ا  م. مشارك ببحث.2018الدولي لجامػة البوات الحكومٌة للدراصات الإ

 م. مشارك ببحث.2017المؤتمر الدولي للجامػة الوظوٌة للغات الحدًثة، باكشتان  -

ول لجمػٌة القٌاس والتقوًم التربوي -
أ
 م.  حضور 2017المؤتمر الػلمي التربوي الدولي ال

صلامٌة.الجزائر،الملتقى الػل - مٌر غبد القادر الإ
أ
م بٌن الوص والفهم، جامػة ال ن الكرً

 
 م.  حضور 2013مي حول القرا

بي غٌشى،لٌبٌا -المؤتمر الػلمي التربوي -
أ
 م. مشارك ببحث.2013جامػة الزاوًة كلٌة التربٌة با

بشان الثقافي والفكري، ظرابلس  –  م. )حضور(.2010ملتقى ظرً

كادًمٌة الدراصات الػلٌامؤتمر الزواج والعلا -
أ
 م. مشارك ببحث.2009ق في المجتمع اللٌبي، ا

هشاهٌة .)جامػة غمر المختار - مة دولٌة ل اإ  م(. )توظٌم وتقدًم(2008)هدوة( حطار غزة، جرً

ط هوفمبر فراط والتفرً وقاف اللٌبٌة ،بػووان"التدًن بٌن الإ
أ
 مشارك ببحث. م.2009هدوة: هٌئة ال

وقاف اللٌبٌة ، تجدًد الخعاب الدًوي، هوفمبرهدوة : هٌئة  -
أ
 م" مشارك ببحث.2008ال

هشان – من والدًمقراظٌة وحقوق الإ
أ
ردهٌة الهاشمٌة )ال

أ
 . مشارك ببحث.2006المؤتمر الدولي بجامػة مؤتة بالمملكة ال

 م. مشارك ببحث.2006لدراصات التربوًة مػهد ا –المؤتمر الدولي الرابع )تػلٌم اللغة الػربٌة في مجتمع المػرفة( جامػة القاهرة  -

صلامٌة لدى غلماء القرن الػاشر الهجري( جامػة الفٌوم  -  م. مشارك ببحث.2005كلٌة دار الػلوم  –المؤتمر الػلمي الشابع )الهوًة الػربٌة والإ
 

 

 االإهاساث الشخصيت

ت الخػلم2)     ( الػمل الجماعي1)  ( الاهخمام بالىخاةج واخترام الخفاصُل4)     جلذًش الآخش (3)     ( الاػلاع واظخمشاسٍ
 

ت. )حُذ(2)                      ( اللؿت الأم:  اللؿت الػشبُت )بؼلاكت( 1)  ( اللؿت الثاهُت:  اللؿت الاهجليزً
 

 مهاساث الحاظب الآلي

(1  ) Word Microsoft - (2  )Excel    - (3) Power point    -  (4 )ApplicationsKey     - (5 )Living Online         6 - Computing Fundamentals 
 

 هجاصاث واالإعاهماثأهم الؤ 

 (  مإظغ الشابؼت الأدبُت والثلافُت في حامػت غمش المخخاس1)

 اللُبي/فشع دسهت.مػُت الهلاٌ الأخمش ح( مإظغ شػبت خماًت اللؿت الػشبُت باششاف غلمي حامػت غمش المخخاس ومخابػت 2)

 ( غظى  لجىت : سظالت الجامػت للمجخمؼ3)
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 عضىيت الجمعياث

 الجمعيت

ت اللُبُت2)                                غظى الاجداد الذولي للؿت الػشبُت (1)  ( غظى الجمػُت اللؿىٍ

ت( غظى  هلابي بىلابت االإػلمين 4مىخب اللاهشة) –( غظى سابؼت الأدب الؤظلامي 3)  االإصشٍ

 شهاداث مهىيت

جي ولُاث التربُت1)  م 2015( شهادة الخأهُل التربىي لؿير  خشٍ

ش الخػلُم الجامعي TOT( شهادة ئجمام دوسة )2)  م.2015ولُت التربُت حامػت غين شمغ –( ئغذاد االإذسبين مشهض جؼىٍ

ت 3)  م.2016/االإىصىسة مشهض الجىدة الأداء  –فئت الياسث البروهضي  –( شهادة مذسب جىمُت بششٍ

 هىاًاث واهخماماث

اطت2) -                                 ( الػمل الخؼىعي 1)  ( اللشاءة االإخىىغت3) -                                                          ( مماسظت الشٍ
  

         PRIZES AND MEDALS                                                                                                   جىائض وشهاداث جلذًش

 م2001( شهادة جلذًش مً حامػت ظبها/لُبُا للخميز  الأوادًمي 1)

 م 2008( شهادة جلذًش مً الهُئت الػامت للأوكاف اللُبُت للمشاسهت في الىذوة الذولُت لخجذًذ الخؼاب الذًني 2)

 م2009شهادة جلذًش مً االإإظعت الػامت للثلافت اللُبُت  (3)

 م2010فشع دسهت للمشاسهت في الأوشؼت الثلافُت. –( شهادة جلذًش مً حامػت غمش المخخاس 3)

ت للخميز الػلمي في مإجمشها4)  م2013( شهادة جلذًش  مً حامػت الضاوٍ

 م2014حامػت بىؿاصي ولُت الآداب والػلىم فشع الأبُاس ( شهادة جلذًش  للاسجلاء الػلمي مً كعم اللؿت الػشبُت5)

 م. 2018م، وغام 2017( دسع وشهادة جلذًش مً الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت ئظلام آباد باهعخان 6)

 م.2018فُصل آباد باهعخان، و -( دسع وشهادة جلذًش مً الجامػت الحيىمُت لخػلُم البىاث7)

ا،( دسع وشهادة جلذًش مً االإ8)  م.2019شهض الىُجيري للبدىر الػشبُت بيُجيرً
  

ا(:
ً
 دساظاث لغىيت ميذاهيت مشتركت)مششف

ت اللُبُت -1 فت( بشػبُت وادي الحُاة بالجماهيرً  م.1998دساظت لهجت مىؼلت )أوباسي والؿشٍ

ت اللُبُت  -2 ً( بمىؼلت وادي الشاػيء بالجماهيرً  م.2000دساظت للهجت )وهضسٍ

ت اللُبُت.  -3  م2008/2009دساظت لهجت )دسهـت(، في الصىث والبيُت. بالجماهيرً

 جاهيًا: الخلييم العلمي:

 .2009جلُُم سظالت االإاحعخير الخاصت بالؼالبت: فاػمت مصؼفى الششهس ي، حامػت بىؿاصي ولُت الآداب، غام  -

 م.2014الآداب/ حامػت بىؿاصي غام جلُُم سظالت االإاحعخير الخاصت بالؼالب مجذي الشاغشي ولُت  -

 م.2014جلُُم سظالت االإاحعخير الخاصت بالؼالبت غاتشت محمد ظلُمان، الأوادًمُت اللُبُت للذساظاث الػلُا بمصشاجه. -

 م.2017جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: خُاث الله، الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت/ئظلام آباد. باهعخان.-

 م.2018لت دهخىساه الخاصت بالؼالب: خافظ مضمل، الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت/ئظلام آباد. باهعخان.جلُُم سظا-

 م.2019جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: طُاء الحعىين، الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت/ئظلام آباد. باهعخان.-

 م2019سافى، حامػت هشاحش ي. باهعخان.جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: محمد غبذ الشخمً -
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 م2020جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: اظىىذس خُاث بً فاجذ الشخمً، حامػت هشاحش ي. باهعخان.-

 م.2020جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: رو الفلاس غلى، حامػت بىجاب، لاهىس باهعخان. -

 م.2020للذًش، حامػت بىجاب، لاهىس، باهعخان.جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: غبذ ا-

 م. 2021جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: خبِب الشخمً، حامػت بىجاب، لاهىس باهعخان.-

 م. 2022حامػت بىجاب، لاهىس باهعخان. حىجىغت  أوغ محمد خافظجلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: -

 م. 2022: أظشاس الحم.، حامػت بىجاب، لاهىس باهعخان.جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب-

ذ، حامػت بىجاب، لاهىس باهعخان.-  م. 2022جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: أهبر غلي حاوٍ

 م.2021جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: ظيبل حماٌ، الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت/ئظلام آباد. باهعخان.-

 م.2021الذهخىساه الخاصت بالؼالب: أخمذ غلي باداث، الجامػت الؤظلامُت بهاولفىس /باهعخان.  جلُُم سظالت -

 م.2021جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: هزًش أخمذ بً ألله ًاس ، الجامػت الىػىُت للؿاث الحذًثت/ئظلام آباد. باهعخان.-

ا،جلُُم سظالت الذهخىساه الخاصت بالؼالب: خىفي مصؼفى  -  م.2021باداوىس، حامػت ئلىسن، هُجيرً

ا، -  م.2022جلُُم سظالت دهخىساه الخاصت بالؼالب: محمد الأوٌ ًىظف ٌػلىب، حامػت ئلىسن، هُجيرً

 م.2022/باهعخان.  اظلام آبادب الػاالإُت ، الجامػت الؤظلامُتمحمد غبذ الله الصُني جلُُم سظالت الذهخىساه الخاصت بالؼالب:  -

 م.2022.حامػت الفشاث الترهُت/ئًلاصؽ، جشهُا، ئبشاهُم غبذ الله :سظالت االإاحعخير الخاصت بالؼالبجلُُم  --

 م.2022.حامػت ظُىط الترهُت/ظُىط، جشهُا، :غِس ى ئبشاهُمالخاصت بالؼالب الذهخىساه جلُُم سظالت  --

 لجان علميت

الحذًثت، للؿاث جامػت الىػىُت الغظى اللجىت الػلمُت في مإجمش الأدب الػشبي في الىصف الثاوي مً اللشن الخاظؼ غشش، ( 1)

 م2018باهعخان، ئظلام آباد. 

 م 2022الحظاسة الؤظلامُت حامػت الفشاث، جشهُا غظى اللجىت الػلمُت في مإجمش ( 2) 

 م 2023حامػت ظُىط، جشهُا غظى اللجىت الػلمُت في مإجمشالضمخششي، ( 3) 
  

 

 

 االإعشفىن 

ذ الؤلكترووي       الهاجف  Email البرً

Telephone 

  الاظم        Position الىظيفت    

Name 

 م

drbotagga@gmail.com 00218913838923  عميذ كليت الآداب العلىم

 ليبيا -جامعت ظبها 

 ( 2) محمد أبى طلتأ.د: 

salihu.jibo@ju.ac.ae 00971566394416  أظخار الذساظاث الؤظلامُت

 .االإعاغذحامػت حميرا 

 (4) جيبىد: صالح 

baraasafwan@azhar.edu.eg 00201061120431  هض الشُخ صاًذ لخػلُم مش

الىاػلين اللؿت الػشبُت لؿير 

 بها في حامػت الأصهش باللاهشة.

 (5) د: البراء صفىان

ayman.mohammed@ju.ac.ae 00971543130222  أظخار مشاسن فلعفت التربُت

 والجىدة والاغخماد ج: حميرا

 ومذس بشهامج الخػلُم الػام

 (6) أ.د: أًمً محمد 

 

mailto:drbotagga@gmail.com
mailto:drbotagga@gmail.com
mailto:baraasafwan@azhar.edu.eg
mailto:baraasafwan@azhar.edu.eg
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Curriculum Vitae - Personal data     

The name Atef Ismail Ahmed Ibrahim Muhaisen 

Date of Birth 3/28/1969 

Nationality Egypt 

Current place of work (Professor) Jumeira University-Dubai 

Mobile  002000852010200     310558000585واتس  –تركيا  0030558550000  -القاهرة+ 

E-mail dratef1969@gmail.com   =   ibrahim.a1@unilorin.edu.ng 

aiaibrahim@firat.edu.tr     =   atef.ibrahim@ju.ac.ae 

Qualifications 

PhD Assiut University - Egypt 2003 

Specialization Arabic Language - Linguistics - (Dictionaries + Heritage Investigation) 

PhD thesis title Dictionaries of Strange Words in the Third and Fourth Hijri Centuries: With the Verification 
of the (ALALFAZ) by Ibn Al-Skeet. In the Light of Modern Linguistics 

Masters Ain Shams University - Egypt 1996 

Specialization Arabic language - linguistics - (phonology) 

Master's thesis title The effect of ancient Arabic dialects on building modern Arabic dialects: A phonetic study of 
the dialect of Sharkia Governorate. An Empirical Study. 

Postgraduate Diploma Linguistics and Semitic and Oriental Studies - Faculty of Dar Al Uloom - Cairo University 1992 

Bachelor's degree Bachelor's degree in Arabic Language and Islamic Sciences, Cairo University - Faculty of Dar 
Al Uloom - Egypt 1990  

Scientific Promotions 

Upgrade date Promoter upgrade 

09/22/1996 Sebha University/ Libya lecturer 

10/01/2003  Omar Al-Mukhtar University, Libya Assistant Professor 

09/01/2009  Ar Mukhtar University, Libya Associate Professor 

10/12/2020  The Islamic University of Minnesota in USA professor 
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Administrative and leadership tasks 

work nature Enterprise Function 

Distance education (four months) Khatam Al-Morselin International University Dean of the College of Arts 

Distance education  (four months) Khatam Al-Morselin International University Dean of the Arabic Language 
Institute 

Direct education (three years) College of Education, Omar Al-Mukhtar 
University, Derna, Libya 

Head of the Arabic Department 

Distance Education The Arab Academy in Denmark Head of the Arabic Department 

Direct volunteering (three years) Libyan Red Crescent Society / Derna Branch Media Director of the Libyan Red 
Crescent 

career 

period to period from Workplace work area of expertise 

08/31/2001 09/22/1996 Sebha University/ Libya full time lecturer 

08/31/2009 10/01/2003 Omar Al-Mukhtar University, Libya full time Assistant Professor 

29/11/2011 09/01/2009 Omar Al-Mukhtar University, Libya full time Associate Professor 

08/31/2016 02/23/2012 University of Benghazi/ Libya full time Associate Professor 

08/31/2014 01/11/2013 Libyan Academy for Graduate 
Studies/Misurata 

part time Associate Professor 

02/20/2019 01/11/2016 Al-Azhar University / Al-Azhar Sheikh Al-
Sharif / Sheikh Zayed Center for Teaching 
Arabic to Non-Native Speakers 

full time Faculty member 

08/20/2019 25/02/2019 University of Ilorin/Nigeria full time Associate Professor 

09/28/2020 08/21/2019 Associate Professor Jumeira University-Dubai full time Assistant Professor 

10/06/2021 02/07/2021 Jumeirah University-Dubai part time visiting professor 

03/20/2022 07/27/2021 University of Ilorin/Nigeria full time visiting professor 

30/08/2023 03/22/2022 Firat University / Turkey full time professor 

now 30/08/2023 Jumeirah University-Dubai full time visiting professor 

The courses  

Courses Place of teaching Study stage 

(General Linguistics - Philology - Comparative Linguistics. Phonology - 
Semantics - Lexicography - Linguistic Stylistics) - Grammar and 

Morphology - Prosody and Rhyme - Linguistic Exercises.) 

====== 

General Education Courses 

- Working at: Jumeirah University and teaching these scientific courses 

Sebha University 

Omar Al-Mukhtar University, 
Benghazi University. 

=====  

University of Jumeirah/Dubai 

BA 
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to non-Arabic speakers: 

G E 101 Arabic Language Communication 1- 

G E 102 Arabic Language Communication 2- 

  - G E 109 Basic Of Arabic Grammar 

On-the-job general education courses at Jumeirah University  

- - GE140 Islamic Civilization  

- GE129Principles of Practical Research  

 - IA375Public Speaking  

- IA175Methodology of Scientific Research and Achieving  

-GE129Heritage Emirates Society  

 

Master's stage 

- General Linguistics - Philology - Fundamentals of Grammar - Linguistic 
guidance.. 

======== 

ALA 802 Advanced Arabic Semantics.  -  

ALA 805 Advanced Arabic phonetics and phonology.  -  

 . ALA 807 Advanced Arabic Syntax and Morphology  -  

ALA 808 Applied linguistics. - 

ARA 824 Sociolinguistic.  -  

Libyan Academy for 
Postgraduate Studies/Libya 

======== 

University of Ilorin Nigeria 

 

Master's stage 

ALA 922 Arabic Semiotics.  -  

                                                    . ALA 926 Stylistics in Arabic  -   

 . - ALI 928 Doctoral Seminar In Arabic Language 

University of Ilorin Nigeria PhD stage 

Teaching basic language skills: 

Listening and conversation. 

Reading, writing and spelling and grammar rules : 

 Levels:  beginner.Average.advanced-Featured. 

University of Jumeirah/Dubai: 

-G E 115 Basic Arabic Language 1 

-GE116 Basic Arabic Language11 

Sheikh Zayed Center for 
Teaching Arabic to Non-

Native Speakers / Al-Azhar 
University and Al-Azhar 

Sheikhdom Courses in the 
Islamic Mission City in Cairo 

University of Jumeirah/Dubai 

Firat University - Turkey 

Teaching 
Arabic to non-
native speakers 
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  Scientific supervision 

Attitude to achievement Entity name Degree student's name 

(The Arabic language between nationalism and religion). University of 
Ilorin/Nigeria 

Masters Ahmed Ali Allori 

Features of sociolinguistic thought among ancient Arabic 
scholars until the end of the third century AH. 

University of 
Ilorin/Nigeria 

Masters Mukhtar Younes 

Derivatives in the poetry of Mahmoud Abdel-Baqi in the 
state of Iowa 

University of 
Ilorin/Nigeria 

PhD Abdul Wakil Adikinli 

The semiotic study of selected Sufi poems in Lagos State University of 
Ilorin/Nigeria 

PhD Joseph Olaliken 

 

Publications        

Year of 
Publication 

Publishing 
country 

publishing house Publicatio
n Status 

Book name 

2012 Cairo Book Exchange printed Al-Durr Al-Muntaza in the Great Name of God Al-
Suyuti (investigation) 

2013 Cairo Soldier's house printed Linguistic correction in Arabic, old and new 

2014 Cairo Book Exchange printed Lessons in the Arabic language and its applications 

2015 Libya/Misrata Ibn Malik's house printed The Book of Words" by Ibn Al-Skeet, 244 A.H 

2016 Jordan 
Amman 

Dar Al Warraq printed Semantics between theory and rooting 

Under 
preparation 
and 
preparation 

( .1) Arabic sounds: between speech and language. 

(2) Arabic semiotics and its applied approach . 

(3) Sociolinguistics and its trends . 

 

Research that has been prepared 

Jalal Al-Din Al-Suyuti between the novel and the overlap, a study in the origins of language, the conference book. 2005. Egypt- 

The role of the media in evaluating the contemporary linguistic reality in sociolinguistics, educational studies 2006. Egypt- 

Language between Nationality and Identity, Fikr wa Ibdaa Magazine, Issue 38/2007, Egypt.- 

The position of the other in the religious discourse of the pulpit.” The book of the Libyan Endowment Authority, November 2008. 
Libya-. 

"The value balance in society." The Libyan Awqaf Authority symposium book, Tripoli, 2009.- 

The National Language in the Light of Human Rights, Center for Studies and Research, 2009. Libya .- 

Efficiency in marriage and its role in family stability.” The Libyan Academy of Graduate Studies, Conference Book, Tripoli, 
2009.- 

The Arab and African identity in a new confrontation: linguistically. Journal of African Research and Studies 2010. Libya.- 

"The Image of the Other in the Poetry of Ibrahim Al-Areedh", a joint research between Dr. Atef Muhaisin and Dr. Tariq Al-
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Mursi, Kano Center Magazine, Bahrain 2010. 

The role of colonialism in distorting the Arabic linguistic identity: the Libyan dialect as a model. Journal of the Libyan Jihad 
Center, 2010.- 

New horizons in the study curricula of our Arabic language. Journal of the College of Education, University of Al-Zawiya No. 01, 
2013. Libya. 

Mechanisms of building the language of theater as a sociology.” Conference Book. Pakistan, 2017. 

 (The requirements of the deliberative approach in studying the text, Journal of the College of Arts and Humanities, and Al-
Alukah website, Suez Canal University 2018 

The Prophetic Curriculum in Education: A Vision to Foresee the Future and Advance Nations.” Pakistan, Women’s State 

University/Faisalabad, 2018. 

The role of prose in codifying the linguistic lexicon of society: the novels of Naguib Mahfouz as a model, Al-Basira Magazine, 
Pakistan, Islamabad, 2018. 

The position of the linguistic context in the Maqasid Exegesis Methodology of Imam Al-Shaarawi, may God have mercy on him.” 

The Conference Book 2019 . 

Preliminary points for the study of the semiotic method in studying the Arabic language, Pakistan. Afkar- Karachi Journal, No, 
2019. 

The semantic capacity of the term in the Noble Qur’anic text “Pakistan” Al-Mizan magazine, in partnership with Dr. Kfayet 
Allah Hamdani, 2020. 

Language Maintenance and Restoration: A Vision and History, Rafoof Magazine, College of Arts, Department of Arabic 
Language, El Wadi University: Algeria 2021 . 

 *Yahya Haqqi’s novel (Qandeel Umm Hashim) a semiotic study. World Magazine, Ilorin University/College of Arts 2021  

“One of the stylistic features in Ibn Khaldun’s poetry of longing and nostalgia, jointly by Atef Muhaisin and Youssef Katrib, Al-
Araba Magazine, 2022  

From the Revival of Islamic Civilization (Arabic is a Religious and Secular Obligation), Symposium Book - Turkey 2023.. 

Participation in the promotions committee 

(External Resident) Promotion to Assistant Professor: Hussein Abbas Al-Rafayah, King Hussein University, 
Hashemite Kingdom of Jordan. 2010. 

(External Resident) Promotion and appointment of Dr. Harith Mubeen, University of Saragoda / Pakistan 2019. 
(External Resident) Promotion of Professors and Associate Professors in the Arabic Language Department, 

Punjab University - Lahore - Pakistan 2022. 
Arbitrator for many refereed scientific journals in: (Turkey - Pakistan - Libya - and Algeria - Nigeria) 

 

Joint field language studies (supervisor:) 

A study of the dialect of the (Ubari and Al-Ghuraifa) region, in Wadi Al-Hayat, the Libyan Jamahiriya, 1998.1 
A study of the (Wanzrek) dialect in the Wadi al-Shati region in the Libyan Jamahiriya, 2000.2 

A study of the tuber dialect, in sound and structure. in the Libyan Jamahiriya. 2008/2009  

conference research papers 

The Second International Conference of the National University of Modern Languages, Islamabad, Pakistan 2018. Research participant. 

The Fourth International Scientific Conference (Intentional Thought in Islamic and Arabic Sciences) Al-Azhar University. 
Research participant. 

- International Conference (Indication and Guidance), Suez Canal University, Faculty of Arts and Humanities, 2018. 
Research participant. 

The International Conference of the State Women's University of Islamic Studies, Faisalabad, Pakistan 2018. Research 
participant. 
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- International Conference of the National University of Modern Languages, Pakistan 2017. Research participant. 

- The First International Educational Scientific Conference of the Association for Educational Measurement and Evaluation 
2017. Presence 

- Scientific Forum on the Noble Qur’an between Text and Understanding, Prince Abdul Qader Islamic University, Algeria, 

2013. Presence 

- Educational Scientific Conference - University of Al-Zawiya, College of Education, Abu Issa, Libya, 2013. Research participant. 

Trebishan Cultural and Intellectual Forum, Tripoli 2010. (Presence.) 

- Conference on Marriage and Divorce in Libyan Society, Academy of Graduate Studies, 2009. Research participant. 

- (Symposium) The Siege of Gaza, an inhumane international crime. (Omar Al-Mukhtar University, 2008). (organizing and presenting) 

Symposium: The Libyan Endowment Authority, entitled "Religiosity between Excess and Neglect, November 2009 AD. 
Research participant. 

- Symposium: Libyan Endowments Authority, Renewal of Religious Discourse, November 2008 AD, Participant in research. 

International Conference at Mutah University in the Hashemite Kingdom of Jordan (Security, Democracy and Human 
Rights 2006. Research participant. 

- The Fourth International Conference (Teaching the Arabic Language in a Knowledge Society), Cairo University - Institute 
of Educational Studies, 2006. Research participant. 

- The Seventh Scientific Conference (Arab and Islamic Identity among Scholars of the Tenth Hijri Century) Fayoum 
University - Faculty of Dar Al Uloom 2005. Research participant. 

Second: Scientific evaluation  

- Evaluation of the master's thesis for the student: Fatima Mustafa Al-Sharkasi, University of Benghazi, Faculty of 
Arts, 2009. 

- Evaluation of the master's thesis of the student Magdi Al-Shaeri, College of Arts / University of Benghazi in 2014. 
- Evaluation of the master's thesis of the student Aisha Muhammad Suleiman, the Libyan Academy of Higher 

Studies in Misurata.2014. 
- Evaluation of the student's PhD thesis: Hayat Allah, National University of Modern Languages/Islamabad. 

Pakistan.2017. 
- Evaluation of the PhD thesis of the student: Hafez Muzammil, National University of Modern Languages / 

Islamabad. Pakistan, 2018. 
- Evaluation of a PhD thesis of the student: Zia Al-Hassanin, National University of Modern 

Languages/Islamabad. Pakistan.2019. 
- Evaluation of a PhD thesis of the student: Muhammad Abdul Rahman Rafu, University of Karachi. 

Pakistan.2019 
- Evaluation of the PhD thesis of the student: Iskandar Hayat bin Fateh Rahman, University of Karachi. 

Pakistan.2020 
Evaluation of the PhD thesis of the student: Zulfiqar Ali, University of Punjab, Lahore, Pakistan. 2020. 
Evaluation of the PhD thesis of the student: Abdul Qadeer, Punjab University, Lahore, Pakistan.2020. 
Evaluation of the PhD thesis of the student: Habib Rahman, University of Punjab, Lahore, Pakistan. 2021. 

Evaluation of the PhD thesis of the student: Hafez Muhammad Anas Janjua, University of Punjab, Lahore, 
Pakistan. 2022. 
Evaluation of the student's PhD thesis: Asrar al-Haq, Punjab University, Lahore, Pakistan. 2022. 
Evaluation of the PhD thesis of the student: Akbar Ali Javed, University of Punjab, Lahore, Pakistan. 2022. 

Evaluation of the PhD thesis of the student: Sunbul Jamal, National University of Modern Languages Islamabad. 
Pakistan 2021 . 
Evaluation of the doctoral thesis of the student: Ahmed Ali Badat, The Islamic University of Holfur, Pakistan. 2021. 

- Evaluation of the PhD thesis of the student: Nazir Ahmed bin Allah Yar, National University of Modern 
Languages / Islamabad. Pakistan 2021 . 

- Evaluation of the doctoral thesis of the student: Hanafi Mustafa Badakor, University of Ilorin, Nigeria, 2021. 
Evaluation of the PhD thesis of the student: Muhammad I Yusuf Yaqoub, University of Ilorin, Nigeria, 2022. 

Evaluation of the doctoral thesis of the student: Muhammad Abdullah Al-Sani, International Islamic University, 
Islamabad/Pakistan. 2022. 
Evaluation of the student's master's thesis: Ibrahim Abdullah, Al-Furat University of Turkey / Elazig, Turkey. 2022. 

Evaluation of the student's doctoral thesis: Issa Ibrahim, Sius Turkish University / Sius, Turkey. 2023 
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Languages 

 (1 ) Mother tongue: Arabic (fluent) 

 (2) Second language: English. (Good( 

. 

Personal skills 

(1 ) Teamwork  

(2) Insight and continuity of learning 

 (3) Appreciation of others  

(4) Attention to results and respect for details 

 

computer skills 

(1 ) Microsoft Word - (2) Excel - (3) Power point  

- (4) Key Applications  

- (5) Living Online 

- (6) Computing Fundamentals 

 

Most important achievements and contributions 

(1) Founder of the Literary and Cultural Association at Omar Al-Mukhtar University 

(2) Founder of the Arabic Language Protection Division under the scientific supervision of Omar Al-Mukhtar University 
and the follow-up of the Libyan Red Crescent Society / Derna Branch. 

(3) Committee member: the university's message to the community 

 

Association membership 

-Member of the International Federation of the Arabic Language- 

 -Member of the Libyan Linguistic Society 

-Member of the Association of Islamic Literature - 

- Cairo office - a union member in the Egyptian Teachers Syndicate 

Professional Certificates 

(1) Certificate of educational qualification for non-graduates of faculties of education 2015  

2) Certificate of completion of the (TOT) training course for trainers, University Education Development 
Center - Faculty of Education, Ain Shams University, 2015. 

(3) Human Development Trainer Certificate - Bronze Card Category - Quality Performance Center / Mansoura 2016. 
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Hobbies and interests 
(1 ) Volunteering - (2) Doing sports - (3) Diverse reading 

PRIZES AND MEDALS 
(1) Certificate of Appreciation from Sebha University / Libya for Academic Excellence 2001  

(2) Certificate of Appreciation from the General Authority of Libyan Endowments to participate in the International Symposium for the 
Renewal of Religious Discourse in 2008 

(3) Certificate of Appreciation from the Libyan General Foundation for Culture 2009 

(4) Certificate of Appreciation from Omar Al-Mukhtar University - Derna Branch to participate in cultural activities. 2010 

(5) Certificate of Appreciation from Al-Zawiya University for Scientific Excellence in its 2013 conference 

(6) Certificate of appreciation for scientific advancement from the Department of Arabic Language, University of Benghazi, College of 
Arts and Sciences, Al-Abyar Branch, 2014 

(7) A shield and a certificate of appreciation from the National University of Modern Languages, Islamabad, Pakistan 2017, and 2018. 

(8) a shield and a certificate of appreciation from the State University for Girls’ Education - Faisalabad, Pakistan, and 2018. 

(9) A shield and a certificate of appreciation from the Nigerian Center for Arab Research in Nigeria, 2019. 

(11) Certificate of Appreciation from Firat University for my role in the Organizing Committee of the Islamic Civilization Conference 2022 

  

References out Malaysia   
Name Telephone Position Email 

Prof.: Muhammad Abu 
Taqqa  

11218913838923 Dean of the Faculty of Arts and 
Sciences, Sebha University - Libya 

Salih.Abdulkareem@ju.ac.ae 

Dr: Saleh Jibo 11971566394416 Associate Professor of Islamic Studies, 
Jumeira University. Assistant 

salihu.jibo@ju.ac.ae 

Dr: Al-Baraa Safwan 11211161121431 Sheikh Zayed Center for Teaching 
Arabic to Non-Native Speakers at Al-
Azhar University in Cairo. 

baraasafwan@azhar.edu.eg 

Dr: Ayman Mohamed 11971543131222 Associate Professor of Philosophy of 
Education, Quality and Accreditation 
C: Jumeira 

ayman.mohammed@ju.ac.ae 
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